Business Chinese Readers

Advanced Business Chinese



应酬篇 Social Gatherings 办公篇 Office Work

业务篇 Day-To-Day Operations

张 黎 主编 Chief Editor Zhang Li 陶晓红 编著 Compiler Tao Xiaohong





atsly 学出版社

内容简介

商务汉语系列教材是国家汉办规 划教材。本系列教材以对华商务活动为 背景,并以交际功能为纲组织语言项 目,重在口语会话。《商务汉语提高》(应 酬篇、办公篇、业务篇)针对已经掌握 一点简单汉语的学习者,训练基本商务 信息交流语言交际技能。适用于只具有 一点汉语基础的工商界人士以及其他希 望学习一些基础商务汉语的人。本教材 采用印刷文本和多媒体材料相结合的方 式,学习者和教师可以充分地利用多媒 体材料进行学习和教学。



主 编:张黎 Chief Editor: Zhang Li

商务汉语系列教材之三 Business Chinese Readers III

商务汉语提高 Advanced Business Chinese

应酬篇 Social Gatherings

办公篇 Office Work

业务篇 Day-To-Day Operations

编著: 陶晓红

Compiler: Tao Xiaohong

英文翻译:熊文华

English Translator: Xiong Wenhua

图书在版编目(CIP)数据

商务汉语提高/张黎主编. —北京:北京大学出版社,2005.8 (商务汉语系列教材) ISBN 978-7-301-09039-8

I.商··· II.张·· II.商务-汉语-对外汉语教学-教材 IV.H195.4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2005) 第 067874 号

书 名: 商务汉语提高

著作责任者: 张 黎 主编 陶晓红 编著

英文翻译:熊文华

责任编辑: 邓晓霞 dxxvip@vip.sina.com

封面设计:张婷婷

标准书号: ISBN 978-7-301-09039-8/H·1484

出版发行:北京大学出版社

地 址: 北京市海淀区成府路 205 号 100871

网 址: http://www.pup.cn

电子信箱: zpup@pup.pku.edu.cn

电 话:邮购部 62752015 发行部 62750672 出版部 62754962 编辑部 62752028

排 版 者: 国美嘉誉文化艺术有限公司

印 刷 者:北京大学印刷厂

图片提供者:和滨视讯传媒技术(北京)有限公司

经 销 者:新华书店

787毫米×1092毫米 16开本 21.25 印张 480千字

2005年8月第1版 2008年2月第2次印刷

印 数: 7001~10000 册

定 价: 72.00元

未经许可,不得以任何方式复制或抄袭本书之部分或全部内容。

版权所有,侵权必究

举报电话: 010-62752024 电子信箱: fd@pup.pku.edu.cn

《商务汉语》系列教材编写说明

编写目的

随着中国的发展,中国与世界各国,尤其是与发达国家之间的交往、贸易以及商务活动越来越多,从而推动了外国人学习中文的热潮。据调查,全球已有超过100个国家开设汉语教学课程,学习汉语的人数达到3000万人,有12400余所各级各类学校开设汉语课程,在学学生达330多万人。2003年全球参加汉语水平考试的考生人数达30万人,创历史新高。而学习汉语的人当中,很多人是为了与中国做生意或在与中国有关系的公司中工作,中国经济的飞速发展为全世界提供了巨大的商机,外国企业纷纷到中国寻求发展机会。同时,随着中国成为"世界工厂",十几万外国企业落户中国,几十万外国企业家和经营管理人员在中国工作。以上这些人都有掌握一些用汉语交际的能力的需求,以满足商业交往与沟通的需要。为此,在中国国家对外汉语教学领导小组办公室的支持下,我们编写了这套《商务汉语系列教材》。

适用对象

想学习汉语的工商界人士中,很少有人能够抽出一段相对集中的时间去学校系统地学习汉语课程,他们大多只能在有限的业余时间内参加速成班、进行个别教学或者自学。他们不是把汉语作为学校里的专业去学习,并不期望系统地掌握非常流利的汉语,而是希望学习与商务往来有关的一些实用的基本语言知识和技能,以便能够克服商务活动中的基本语言障碍,改善与中国人沟通的效果,增加成功的机会。本教材就是针对这些人的特殊需求编写,适用于完全没有或只具有一点汉语基础的、母语为汉语以外的语言的工商界人士以及其他希望学习一些基础商务汉语的人。

技能目标

中外经济、商务交往,本质上是一种跨文化的交际行为。为了商业的成功,首 先必须消除作为交际工具的语言方面的障碍,其次要消除文化的障碍,理解和掌 握目的语所代表的文化、特点和规则,所以外国人学习商务汉语要获得的能力包 含三个方面:

- (1) 与商务活动相关的、实用的、基本的汉语语言知识和技能。
- (2) 在中国经济环境下开展商务交际的能力,需要掌握基本的中国经济环境的特点、经济活动规则,既应包括贸易、投资、合作的方面的交际能力,也应包括企业管理方面的交际能力。

(3) 在中外经济交流与合作的背景下的跨文化交际能力,包括商务礼俗、惯例和中国文化背景知识。

因此,商务汉语教学应该是以语言为载体、结合商务活动和跨文化认知的三位一体的能力培养。这种能力体现在语言交际技能上,可以划分由低到高的4个层次:

- (1) 必要的礼节性交际技能,如欢迎、问候、介绍、道歉、祝贺等。
- (2) 实用日常交际技能,如购物、旅行、乘车、通信、约见等。
- (3) 基本商务信息交流技能,如介绍公司、说明产品、询价、报价、征询意见、陈述意见等。
- (4) 一定的协商、洽谈技能,如讨价还价、制定与修改计划、讨论合作方式、事物评价、问题分析、解决纠纷等。

这套《商务汉语》系列教材就是系统地训练学习者掌握以上4个层次的基本技能。 完成全部教材的学习,学习者可以掌握汉语的语音、基本语法、200多个常用的口语句型、1200个左右的词汇、500多个汉字。学习者根据自己的需要确定整体学习目标或阶段目标,选择学习到哪一层次。

汉字对于外国人来说是学习的一大难点,本教材中的汉字只作为辅助的教学内容,学习者可以自己选择学习汉字与否。

教学内容

以对华商务活动为背景,以交际功能为纲组织语言项目,重在口语会话。具体包括以下几方面内容。

- (1) 汉语商务交际表达话语: 以各种交际功能的汉语单句为主要教学内容,在提高和强化阶段适当引入常用的复句组合。
 - (2) 常用商务和日常基本词汇:与会话教学相结合讲授,并适当加以扩展。
- (3) 语音:以汉语拼音为载体,针对所给出的词汇,循序渐进讲授和练习汉语的发音。
- (4) 汉字:通过展示和适当的讲解,让学习者可以认识最常用的汉字,不要求会写,根据具体情况,学习者也可以选择不学习汉字。
 - (5) 课文和生词的英文翻译、语音、语法的英文讲解。
 - (6) 练习:进行语音、词汇和会话训练,以加强理解、熟练掌握。
- (7) 文化背景知识: 系统地穿插中国社会文化、风俗习惯以及商务文化背景知识的介绍。

教学方法

(1) 本教材采用印刷文本和多媒体材料相结合的方式,学习者和教师可以充分地



利用多媒体材料进行学习和教学。

- (2)每个教学单元以交际功能为单位组织练习,在典型和常用交际场景中学习和练习完成交际技能的语言知识和技能。
- (3) 利用本教材既可以进行多人集中授课的课堂教学,也可以用于个别辅导教学,还可用于自学。

教材构成

商务汉语教材共有三册:

- (1)《商务汉语入门》(基本礼节篇)针对初学者,训练必要的商务与日常礼节性交际语言技能;
- (2)《商务汉语入门》(日常交际篇)针对初学者,训练实用基本生活交际语言技能:
- (3)《商务汉语提高》(应酬篇、办公篇、业务篇)针对已经掌握一点简单汉语的学习者,训练基本商务信息交流语言交际技能。

上述三部分既是水平由低到高的系列,同时也体现对商务汉语交际功能的不同需求类型,具有相对的独立性。学习者根据自己的情况,可以成系列地学习,也可以选择其中的一本或两本学习。其中的《商务汉语提高》不是其前部分的低难度的提高和教学内容的扩大,而注重对已有汉语知识和能力的巩固、熟练和融会贯通。一方面,前面所学的语言项目会在后面的教材中重现,强化记忆,提高熟练程度,另一方面,语言项目复现的场景、功能会有所扩展,语境和句法组合方式也更加丰富,这可以使读者对已有语言知识扩展、加深,能更广泛、更准确地使用。

本教材配有多媒体资料,三册各配有一张多媒体光盘。

关于作者

《商务汉语》系列教材由中国北京语言大学经贸汉语系具有丰富商务汉语教学经验的教师编写,具体人员如下:

主编: 张黎

中文作者:沈庶英:《商务汉语人门》(基本礼节篇)

聂学慧:《商务汉语入门》(日常交际篇)

陶晓红:《商务汉语提高》(应酬篇、办公篇、业务篇)

英文翻译:熊文华

英文审校: Paul Denman (英国)

作者电子邮箱: jmx02@blcu.edu.cn

A Description of Business Chinese Readers

Compilers'Aims

Recent developments in China help accelerate her links with foreign countries, especially with the developed countries, by increasing exchange of visits and business. As a happy result a good number of foreigners take great interest in learning Chinese. It is reported that Chinese is taught to 30 million students in more than 100 countries in the world; that over 3.3 million students are taking Chinese courses at various levels in over 12,400 institutions and schools. In the year of 2003 alone the number of foreign participants in HSK (Chinese Proficiency Test) reached to 300,000, the greatest number registered ever before. A large number of the learners are believed to be those people who wish to do business with China or work for the companies which have close contact with their Chinese counterparts. China's speedy economic progress has opened up a new vista of commercial opportunities that no foreign companies can afford to lose. Modern China has been regarded as a "World Factory" where over one hundred thousand foreign enterprises have settled down, and hundreds of thousand foreign entrepreneurs, businessmen and managers are living and working. They are very much eager to learn Chinese as their tool of daily communication with the native people, and have commercial contact with local dealers. Programmed and supported by China National Office for Teaching Chinese as a Foreign Language (NOCFL), we, the members of the Compiling Group, have prepared Business Chinese Readers.

For Whom the Course is Intended

Among the industrialists and businessmen who wish to learn Chinese there is nearly no one who is able to take a systematic course at an institution. The great majority of them would like to take a part-time short course, self-taught or person-to-person lessons instead, because they do not want to take Chinese as their major, nor do they wish to become a fluent speaker of Chinese. All they wish to do is to acquire necessary Chinese knowledge and skills that may be needed in their communication with Chinese people without too much difficulty, and thus to enhance their success in business. The present course is prepared for those industrialists and businessmen who have never learned or have just begun learning basic Chinese that is not their mother tongue.

Skills to be Taught

Any economic and commercial transaction between China and a foreign country may be viewed as cross-cultural activities in nature. The removal of language barriers and difficulties that lie in the understanding of the culture, subtle points and principles expressed by a target

language will be greatly beneficial for one's commercial success. It is advisable, therefore, for foreigners to acquire the following abilities through learning a textbook of business Chinese:

- (1) Basic Chinese knowledge and skills that is applicable to one's commercial activities;
- (2) Communicative ability appropriate to Chinese environment be able to understand the essentials of Chinese economic circumstances and rules for business performance, including trade, investment, cooperation and management of enterprises;
- (3) Competence for cross-cultural communication in the context of economic and cooperative interchange a wide range of knowledge of business custom and rules in addition to the background information of Chinese culture.

Therefore it seems appropriate to design the teaching of business Chinese in three-in-one training pattern that combines the language as a carrier with commercial activities and cross-cultural knowledge. Such skills to be used in language communication may be provided at four levels in an ascending order:

- (1) Ability to use appropriate expressions on polite social occasion of reception, greeting, introduction, apology and congratulation.
- (2) Ability to use appropriate expressions for shopping, traveling, bus riding, telephoning and appointment making.
- (3) Ability to use appropriate expressions for commercial activities such as giving a brief account of a company or product, getting or giving a quotation, comment or statement.
- (4) Ability to use appropriate expressions in consulting, negotiating, bargaining, writing or revising a plan, discussing a way to cooperate, making a comment on a subject in addition to analyzing and sorting out problems.

The present *Business Chinese Readers* aim at helping learners to acquire the 4-level ability described above. By completing this course they will have learned Chinese phonetics, basic Chinese grammar, over 200 commonly used sentence patterns, about 1200 words and 500 Chinese characters. Learners may make an overall plan of their own, or decide what stage of the three that they are going to reach.

Chinese characters may be difficult for some learners, but they only function as a supplementary tool in learning this course. Learners will decide for themselves to learn them or not.

Contents Applicable to Teaching

In each text of the book the language items are organized in a conversation on the basis of communicative function against a commercial Chinese background. Precisely they are —

(1) Commercial Chinese expressions: Simple sentences are grouped together according to their correlative function. Useful compound sentences would not be introduced until they

reach the advance and intensive stage.

- (2) A commonly-used basic commercial vocabulary: It is provided alongside with each classroom conversation and its expansion.
- (3) Pronunciation: *Pinyin* is taught as an instrument for phonetics in the process of learning Chinese words and expressions.
- (4) Chinese characters: By following well-illustrated explanations learners will be able to recognize commonly-used Chinese characters. They may have a choice in learning or not learning to write them.
 - (5) English explanation is given to each text, new words, grammar items and phonetics.
- (6) Exercises: Phonetic, lexical and conversational exercises are designed for learners to fully comprehend and familiarize themselves with the texts.
- (7) Cultural background knowledge: Inserted in between are the brief accounts of Chinese society, culture, customs and commercial background knowledge.

Teaching Methodology

- (1) This course provides printed textbooks accompanied by multimedia discs. Teachers and learners may avail themselves of both to get the best expected.
- (2) Practice and drills are arranged for each unit classified by various communicative function. In typical and common situations learners are given necessary knowledge and skills for communication.
- (3) Learners may go to a class for group tuition or take private lessons under a tutor, or even learn self-taught lessons provided by the course book.

The Organization of the Constituent Volumes

Business Chinese Readers consist of three volumes:

- (1) Gateway to Business Chinese (Regular Formulas And Etiquette) is designed for beginners learning necessary Chinese expressions for daily commercial communication and skills for polite social intercourse.
- (2) Gateway to Business Chinese (Daily Communication) is prepared for beginners who acquire language skills in day-to-day social dealings.
- (3) Advanced Business Chinese (Social Gatherings, Office Work, Day-To-Day Operations) is devised for the training of intermediate learners in language skills for business information exchange.

The ascending three-stage arrangement of the textbooks will meet different needs and each one may stand by itself. Learners have a free choice in taking the course as a whole or just follow one or two parts of it. The third volume does not simply serve as an advanced textbook



in terms of difficulty or expansion. What's important is that they focus on the consolidation, proficiency and mastery of the Chinese knowledge acquired through a comprehensive study of the subject. The repetition of the language items is beneficial for learners to memorize and employ them well, and the reoccurrence of the dialogue situations will be good for the repeated use of the expressions and the introduction of new contextual and syntactic formation. By so doing learners will be able to understand and apply what they have learned in a better, wider and more precise manner.

Each of the volumes is accompanied with a CD for multimedia use.

Co-Authors

Business Chinese Readers have been prepared by a group of teachers experienced in business Chinese teaching. They are —

Chief Editor: Zhang Li

Chinese Co-Authors: Shen Shuying, writer of Gateway to Business Chinese

(Regular Formulas And Etiquette);

Nie Xuehui, writer of Gateway to Business Chinese

(Daily Communication);

Tao Xiaohong, writer of Advanced Business Chinese

(Social Gatherings, Office Work, Day-To-Day Operations)

English Co-Author: Xiong Wenhua English Reviser: Paul Denman (Britain) Our E-mail Address: jmx02@blcu.edu.cn



目 录

Contents

应酬篇	Social Gath	erings		1
Lesson 1	Dì-yī kè	第1课	Qǐng nín cānjiā 请 您参加 You Are Invited	3
Lesson 2	Dì-èr kè	第2课	Qǐng xiàonà 请 笑纳 Please Kindly Accept This Small Gift	14
Lesson 3	Dì-sān kè	第3课	Qǐng dàjiā jǔ bēi 请 大家 举 杯 Join Me in Raising Your Glasses, Everybody	26
Lesson 4	Dì-sì kè	第4课	Wǒ lái mǎi dān 我来买单 It's on Me	39
办公篇	Office Worl	ζ.		49
Lesson 5	Dì-wǔ kè	第5课	Qǐng chǔlǐ yí xià zhèxiē wénjiàn 请 处理 一下 这些 文件 Please Get the Documents Processed	51
Lesson 6	Dì-liù kẽ	第6课	Zǒngjīnglǐ xiǎng jiànjian nǐ 总经理 想 见见 你 The General Manager Wants to See You	63
Lesson 7	Dì-qī kè	第7课	Qǐng dàjiā nǔlì wánchéng xīn de gōngzuð 请 大家努力 完成 新的 工作 Will You All Try Your Best to Fulfil the New Ta	74

Lesson 8	Dì-bā kè	第8课	Rìchéng yǐjing ānpái hǎo le 日程 已经 安排 好了 Your Daily Schedule Is Ready	86
Lesson 9	Dì-jiǔ kè	第9课	Xiàwǔ wǔ diǎn kāi huì 下午 五 点 开会 The Meeting Will Begin at Five Pm	98
业务篇	Day-To-Day	Operations		111
Lesson 10	Dì-shí kè	第 10 课	Wǒ xiàng nín jièshào yí xià 我 向 您 介绍 一下 wǒmen de qǐ yè 我们 的企业 I'll Give You a Brief Description of Our Firm	113
Lesson 11	Dì-shíyī kè	第11课	Qǐng kàn zhèbiān 请 看 这边 Please Look at These Products	126
Lesson 12	Dì-shíèr kè	第 12 课	Zhè jiù shì wŏmen de chănpǐn 这 就是 我们 的 产品 These Are Our Products	141
Lesson 13	Dì-shísān kè	第 13 课	Qǐng tántan nín de kànfǎ 请 谈谈 您的看法 We'd Like to Hear Your Comments	157
Lesson 14	Dì-shísì kè	第 14 课	Chǎnpǐn de shìchǎng 产品 的 市场 biǎoxiàn rúhé 表现 如何 How Are the Goods Being Received on the Market	172



应酬篇 Social Gatherings





Dì-yī kè Qǐng nín cānjiā 第 1 课 请 您 参加
Lesson 1 You Are Invited

导学 Guiding Remarks

公司的商务活动离不开有关人的积极配合与参与,只有这样才能扩大业务, 提高业绩。在商务活动需要别人参与的 时候,你怎么向他人发出邀请呢?请看 课文。

No business activities can be completed without the cooperation and participation of company members. This helps them to expand their business and achieve success. How do you invite other people to a social gathering in Chinese? Let's read the text.